
 
 
 
 
 
 
 

28. november 2013 
 
 
I henhold til Inatsisartuts forretningsorden § 37 fremsender jeg følgende spørgsmål til 
Naalakkersuisut: 
 
1. 
Naalakkersuisut planlægger at bruge 13,8 millioner kroner på oprettelse af en 
smykkestensenhed i perioden 2015-2018. Dækker de 13,8 millioner det fulde 
beløb for den planlagte smykkestensenhed eller forventer Naalakkersuisut at 
lade True North Gems betale en del af udgifterne til enheden?  
 
2. 
Hvad er de forventede indtægter til landskassen fra smykkesten i perioden 
2013-2018 såfremt True North Gems får udnyttetilladelse?  
 
3. 
Er det realistisk at råstoffonden træder i kraft på et tidspunkt i perioden 2013-
2018 baseret på forventningerne til True North Gems, London Mining og GME’s 
projekter og på de nye bestemmelser om råstoffonden fra Inatsisartuts 
efterårssamling 2013? 
(Medlem af Inatsisartut, Naaja H. Nathanielsen) 
  
Begrundelse 
 
I Finansloven for 2014 er der en tekstanmærkning til konto 20.11.50/Driftsreserven. Her 
beskrives planerne om at oprette en administrativ enhed, i tilfælde af at der igangsættes 
salg af rubiner fra Grønland.  
 
Det forventes, at såfremt True North Gems får en udnyttetilladelse vil der skulle oprettes 
en enhed der fører kontrol med rubinbrydningen, oparbejdningen, salget og eksporten af 
rubiner. Enheden forventes at koste 3.572 millioner i 2015, 3,957 millioner i 2016, 3.145 
millioner i 2017 og 3.145 millioner i 2018. I alt 13.8 millioner over 4 år.  
 
Naalakkersuisut skriver i tekstanmærkningen: ”Det bemærkes at såfremt enheden 
oprettes vil det også medføre en forventet stigning i indtægterne i landskassen, som 
forventeligt overstiger udgifterne til smykkestensenheden”.  
 
§ 94 i Råstofloven giver Naalakkersuisut myndighed til at udstede gebyrer der delvist 
skal dække omkostninger forbundet med myndighedsbehandlingen af licenserne. På den 
baggrund er jeg naturligvis nysgerrig på, om denne paragraf forventes at blive taget i 
brug når der efter forventning udstedes udnyttetilladelse til True North Gems   
 
Jeg skal på forhånd bede om at samtlige spørgsmål besvares indenfor 10 arbejdsdage. 
 


